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Zusammenfassung 

Der vorliegende Beitrag bietet einen Überblick auf die lange, wechselvolle Geschichte des 

Wissenschaftlichen Beirats für Familienfragen, die von unterschiedlichen Phasen der 

Beratungstätigkeit mit jeweils auch unterschiedlicher Kooperationsintensität zwischen Beirat 

und Ministerium geprägt war. Im Mittelpunkt steht die Satzung von 1970, die für das besondere 

(Selbst-)Verständnis des Beirats sowie seine Funktion innerhalb der bundesrepublikanischen 

Politikberatung entscheidend ist. Die Autoren zeigen aber auch auf, wie sich der Beirat den 

gegenwärtigen Herausforderungen in der sog. Mediendemokratie stellt und geben einen 

Ausblick auf mögliche Zukunftsfelder der Politikberatung in der Familienpolitik. 

 

Abstract: Scientific Advisory Board on Family Affairs at the Ministry: History, Functions and 

Activities in Political Consultancy 

This article provides an overview of the long, eventful history of the Scientific Advisory Board 

on Family Affairs, which was characterized by different phases of advisory work, each with 

different levels of cooperation between the Advisory Board and the Ministry. The focus is on 

the statute of 1970, which determines the particularity and (self-) conception of the advisory 

board and its function within the Federal Republic's political consulting. However, the authors 

also illustrate how the Advisory Board is facing the current challenges in so-called media 

democracy and give a perspective on possible future fields of advisory activity in family policy. 
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